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1 Meddelelser 

1.1 Arbejdsmiljøorganisation  
 
Universitetsdirektør bød velkommen til suppleant Christina Bøg Pedersen, der har overtaget efter Susanne Jo-
hannsen, som er udtrådt af udvalgsarbejdet på fakultetet og i Hovedarbejdsmiljøudvalget. Christina Bøg Pedersen 
indtræder for resten af perioden. 
Arbejdsmiljøchef Merete Skov Habermann gennemgik organisationsændringerne som foruden effekterne af Rek-
tor Henrik Dams afgang, skyldes organisationsændringer og almindelige udskiftninger. 
I perioden 3/6-2021 til 8/9-2021 er der registreret følgende ændringer i SDUs arbejdsmiljøorganisation: 
- I forlængelse af at rektor Henrik Dam har fratrådt sin stilling pr. 1. juli og dekan Ole Skøtt er konstitueret som 

rektor er der sket følgende tilpasninger i arbejdsmiljøorganisationen: 
o Universitetsdirektør Thomas Buchvald Vind indtræder som konstitueret formand for Hovedarbejdsmiljøud-

valget. 
o Konstitueret dekan Uffe Holmskov overtager formandskabet for Det Sundhedsvidenskabelige Fakultetsar-

bejdsmiljøudvalg efter Ole Skøtt. 
o Konstitueret institutleder Boye Lagerbon Jensen overtaget formandskabet for lokalarbejdsmiljøudvalget 

hos Institut for Molekylærmedicin efter Uffe Holmskov. 
- Katrine Clement Kirkegaard er pr. 1. juni 2021 overgået til en stilling i et andet team under Biologisk Institut, og 

kan derfor ikke varetage hvervet som arbejdsmiljørepræsentant for økologigruppen. Forskningsleder Anna-
Marie Klamt blev valgt som arbejdsmiljørepræsentant i økologi-gruppen for resten af valgperioden.   

- Hos Klinisk Institut har medarbejderne valgt Ph.d. Saga Steinmann Madsen til at overtage posten som arbejds-
miljørepræsentant efter at Nete Lundager Klokker Rausgaard har færdiggjort sin Ph.d. Saga er tiltrådt pr. 1. juli.  

- Juridisk Institut har fået ny institutleder pr. 1. august. Hanne Søndergaard Birkmose overtager dermed posten 
som arbejdsleder i arbejdsmiljøgruppen efter Signe Tingvad-Pihl, der er fratrådt sin stilling ved SDU. 

- Institut for Marketing og Management har pr. 1 august fået en ny institutleder. Dannie Kjeldgaard overtager po-
sten som arbejdsmiljøleder i arbejdsmiljøgruppen pr 1. august. Instituttet skifter navn pr. 1. september til Institut 
for Virksomhedsledelse. 

- Institut for Virksomhedsledelse og Økonomi skifter navn til Økonomisk Institut pr 1. september. 
- Arbejdsmiljørepræsentant Susanne Johannsen har ønsket at udtræde af Det Sundhedsvidenskabelige Fakul-

tetsarbejdsmiljøudvalg og af Hovedarbejdsmiljøudvalget. På de to poster indtræder suppleanterne hhv. kontor-
fuldmægtig Lene Ververs og laborant Christina Bøg Pedersen. 

1.2 Arbejdsskader  
I perioden 3/6 2021 til 8/9-2021 er der behandlet følgende arbejdsulykker: 
 
Interne anmeldelser 
- STS/august: Skadelidte får sin finger i klemme i døren til kopirummet og pådrager sig et hævet led af lillefinge-

ren. Medarbejderen har ingen sygefravær som følge af hændelsen og sagen er i første omgang håndteret som 
intern anmeldelse. 

- KI/Juni: Efter endt eksamen bliver en underviser opsøgt af en vred studerende, der er utilfreds med, at hun ikke 
kan få oplyst, hvordan eksaminationen er gået. Underviseren oplevede situationen som meget ubehagelig og 
føler sig utryg. Efter nogle minutter får eksamenspersonalet den studerende til at forlade lokalet under stor util-
fredshed og med diskriminerende udtalelser. Skadelidte har ikke haft sygefravær som følge af hændelsen eller 
berettet om psykiske traumer. Sagen er i første omgang håndteret som intern anmeldelse. 

- SDUBib/august: Efter opsætning af glasdør uden markering, kommer en medarbejder til at gå ind i døren, da 
hun ikke har set den nye glas dør. Medarbejderen pådrager sig et slag ved venstre tinding, som er ømt og en 
smule hævet. Medarbejderen har ingen sygefravær som følge af hændelsen og sagen er i første omgang 
håndteret som intern anmeldelse. 

 
Eksterne anmeldelser 
- SDUBib/September 2020: En medarbejder pådrager sig et knæk i nakken under opsætning af bøger idet ska-

delidte hurtigt griber ud efter en bog, der falder ned fra hylden. Sagen anmeldes til Arbejdstilsynet grundet sy-
gefravær samt til Arbejdsmarkedets Erhvervssikring mhp. forsikringsvurdering. 
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- TS/juni: En medarbejder er i færd med at bore hul til skilt med motoriseret pælebor. Pælebordet reagerer uven-
tet ved at øge hastigheden, og skadelidte beretter, at han får skulderen revet af led. Sagen er anmeldt til Ar-
bejdstilsynet grundet sygefravær samt til Arbejdsmarkedets Erhvervssikring mhp. forsikringsvurdering. 

- IOB/juni: Under feltarbejde i Grønland udfører en videnskabelig assistent deltagerobservation af en vandretur 
til Kuannit med informant. Under turen glider medarbejderen på nogle småsten og får et brud på sin ankel. Sa-
gen er anmeldt til Arbejdstilsynet grundet sygefravær samt til Arbejdsmarkedets Erhvervssikring mhp. forsik-
ringsvurdering. 

- IMMed/juli: En medarbejder får stød idet hendes hånd rammer siden af en skabsfryser, som er placeret i kæl-
deren i WP. Medarbejderen er med en kollega i færd med at tænde en række ventilatorer i kælderen, da rum-
temperaturen er meget høj. Medarbejdere bliver efterfølgende indlagt til observation i 4 timer. Sagen er yderlig 
omtalt under dagsordenspunkt 2. Sagen anmeldt til Arbejdsmarkedets Erhvervssikring mhp. forsikringsvurde-
ring. 

- ØS/august: Da en elev skal rengøre kaffemaskinen, kommer der vand på en større mugklat, som er i drypbak-
ken. Han kommer til at indånde svampesporer, der hvirvler op i luften, idet vandet rammer pletten. Sagen er 
anmeldt til Arbejdsmarkedets Erhvervssikring mhp. forsikringsvurdering.  

- KI/august: Skadelidte er sammen med kolleger ved at operere på en række mus, da skadelidte snitter sig selv i 
fingeren. Hun modtager efterfølgende førstehjælp af sine kolleger, og derefter får en stivkrampe vacc. samt 
penicillin behandling på OUH. Sagen anmeldt til Arbejdsmarkedets Erhvervssikring mhp. forsikringsvurdering. 

- IME/juli: Studenterhjælper afprøver ny støvsuger til metal 3D printer, støvsugeren blev tilsluttet til stikkontakt 
uden Jordforbindelse. Studentermedhjælper kommer under afprøvningen af støvsuger til at have kropskontakt 
til 3D printer, som er jordet, hvorved han pådrog sig stød fra støvsugeren. Skadelidte undersøges på skade-
stue og bliver herefter sendt hjem. Sagen anmeldes til Arbejdsmarkedets Erhvervssikring mhp. forsikringsvur-
dering. 

Erhvervsbetinget sygdom 
- IST/2014/2015: Skadelidte deltog i perioden november 2014 til februar 2015 i et klinisk forsøg på instituttet. 

Forsøgspersonen har efterfølgende fået bivirkninger som angiveligt skulle være som følge af forsøget. Institut-
tet har besvaret AES henvendelse om fremsendelse af supplerende oplysninger. 

 
Merete Skov Habermann fremhævede ulykken på biblioteket i Esbjerg, hvor en medarbejder går ind i en glasdør, 
der mangler markering. Hun orienterede om, at Arbejdsmiljøkontoret har haft lignende ulykker, og ved en kendt 
risiko opfordres der til en systematisk midlertidig afmærkning af de nyetablerede glasdøre, i perioden til det perma-
nente tryk påsættes, for at forhindre lignende ulykker.  
 
Udbudskonsulent Søren Andersen var berørt over elulykken på Institut for Molekylær Medicin.  

1.3 Lovgivning 
- Den 1. september 2021 træder nye strafferegler i arbejdsmiljøloven i kraft. Grundlæggende betyder det, at 

grundbøden for materiel overtrædelse af arbejdsmiljøloven hæves med 4.600 kr., og fremefter vil være 24.600 
kr. eller 44.600 kr. afhængig af overtrædelsens grovhed. Læs hele ændringen på AT’s hjemmeside.  

- Skærpede grænseværdier for kræftfremkaldende stoffer. 1. juli 2021 træder nye skærpede grænseværdier 
for fem kræftfremkaldende stoffer (cadmium, formaldehyd, beryllium, arsensyre samt MOCA) i kraft. Skærpel-
serne sker som led i implementering af 3. tilpasning af ”EU’s direktiv om beskyttelse af arbejdstagerne mod 
risici for under arbejdet at være udsat for kræftfremkaldende stoffer og mutagener (kræftdirektivet)” Læs detal-
jerne i skærpelsen på AT’s hjemmeside.  

- Ny strategiramme for sikkert og sundt arbejde. Europa-Kommissionens strategiramme for sundhed og sik-
kerhed på arbejdspladsen 2021-2027 fastlægger de vigtigste prioriteter og tiltag med hensyn til at forbedre ar-
bejdstagernes sundhed og sikkerhed. Strategirammen baserer sig på en trepartstilgang mellem EU-institutio-
nerne, medlemsstaterne, arbejdsmarkedets parter o.a. og fokuserer på tre centrale prioriteter: 
° foregribelse og håndtering af forandring i forbindelse med den grønne, digitale og demografiske omstilling 
° bedre forebyggelse af arbejdsrelaterede ulykker og sygdomme, fremme af en nulvisionstilgang til arbejdsrela-

terede dødsfald og 
° øget beredskab mod nuværende og fremtidige sundhedskriser. 

- Få medarbejderen godt tilbage på job efter arbejdsskade. Ny rapport giver inspiration til, hvordan man som 
arbejdsgiver kan hjælpe en medarbejder godt tilbage til jobbet efter en arbejdsskade. Læs rapporten og se fil-
men ”godt tilbage med en god plan” på at’s hjemmeside.  

- Sammenhæng mellem virksomhedernes arbejdsmiljøindsats og færre arbejdsulykker. En ny rapport vi-
ser positive sammenhænge mellem virksomhedernes rapporteringer om deres arbejdsmiljøindsats og færre 
anmeldte arbejdsulykker. I rapporten er der udviklet 5 indikatorer, som er relevante for virksomhedernes 

https://at.dk/nyheder/2021/08/aendringer-i-arbejdsmiljoelovens-straffebestemmelser-pr-1-september-2021/
https://at.dk/nyheder/2021/06/nye-graensevaerdier-for-fem-kraeftfremkaldende-stoffer-og-dieselpartikler/
https://osha.europa.eu/da/safety-and-health-legislation/eu-strategic-framework-health-and-safety-work-2021-2027
https://osha.europa.eu/da/safety-and-health-legislation/eu-strategic-framework-health-and-safety-work-2021-2027
https://at.dk/nyheder/2021/09/ny-rapport-arbejdsgivere-kan-med-faa-tiltag-hjaelpe-medarbejdere-godt-tilbage-efter-en-arbejdsskade/
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systematiske og konkrete indsats for at forebygge ulykker. De er udviklet på baggrund af spørgeskemaunder-
søgelsen ”Virksomhedernes arbejdsmiljøindsats” (VAI) fra 2012, 2014 og 2017. Indikatorerne ’Prioritering af 
arbejdsmiljøet’, ’Ulykkesindsats’ og ’Risikohåndtering’ er tre faktorer som vurderes at have en positiv indvirk-
ning på antallet af anmeldepligtige ulykker. Dvs. at den systematiske indsats ved ’prioritering af arbejdsmiljøet. 
er en medvirkende faktor til, at færre medarbejdere kommer ud for en ulykke. Når der er tale om konkrete ar-
bejdsmiljøindsatser såsom fokus på ulykkesforebyggelse og vurdering af risici ved nye arbejdsgange, maski-
ner, materialer, eftersyn af teknisk udstyr og opfølgning på nærved-ulykker, viser rapporten også, at færre 
medarbejdere kommer ud for arbejdsulykker. Læs mere om undersøgelsen og rapporten på AT’s hjemmeside.  

1.4 Tilsyn/Arbejdstilsynet 
- Campus Kolding: Tilsyn varslet den 7. maj 2019 er ikke indledt.  
- Campus Sønderborg: Tilsyn varslet den 7. august 2019 er ikke indledt. 
- J. B. Winsløws Vej 15-25: Tilsyn varslet den 13. december 2019 er ikke indledt. 
- Campus Slagelse: Tilsyn varslet den 1. september 2020 er ikke indledt. 
- Campus Odense, Campusvej: Tilsyn varslet den 2. september 2020 er ikke indledt. 
- Campus Esbjerg: Tilsyn varslet den 8. oktober 2020 er ikke indledt. 

1.5 Meddelelser fra SDU 
- Studiemiljøundersøgelsen 2021 for heltidsstuderende. SMU 2021 blev i marts gennemført blandt alle hel-

tidsstuderende på SDU. Undersøgelsen er lovpligtig jf. Undervisningsmiljøloven. Som opfølgning på undersø-
gelsens resultater skal hvert fakultet, samt fællesadministrationen, nu udarbejde handlingsplaner, med henblik 
på fortsat forbedring af studiemiljøet på SDU. Handlingsplanerne forventes at være udarbejdet i uge 41. SMU-
styregruppen vil herefter se på relevante tværgående indsatser, herunder de input der kom på Hovedarbejds-
miljøudvalgets møde den 11. juni, og indstille forslag herom til Uddannelsesrådet. 

- Studiemiljøundersøgelsen 2021 for deltidsstuderende. SMU-deltid blev sidst gennemført i november 
2019, og vil således planmæssigt skulle gennemføres igen i efteråret 2021. 
I 2010 foretog Moderniseringsstyrelsen tilsyn med universiteterne ang. Undervisningsmiljøloven og vurderede, 
at lovkravet vurderes opfyldt, hvis universiteterne inddrager forskellige grupper af heltidsstuderende. Dermed 
er en undersøgelse af de deltidsstuderende ikke et lovkrav. Det har bevirket, at man i Hovedarbejdsmiljøud-
valget i 2014 tog beslutning om, at studiemiljøundersøgelsen for deltidsstuderende kun gennemføres ved ef-
terspørgsel fra fakulteterne, og at denne undersøgelse er afhængig af fakulteternes aktive indsats under data-
indsamlingsperioden. Dermed er det frivilligt for fakulteterne, om de ønsker at deltage i undersøgelsen. 
SDU Studieservice har via skriftlig høring i SAK KVAL primo juni 2021 forespurgt fakulteterne, om det er en 
prioritet, at der gennemføres en studiemiljøundersøgelse for deltidsstuderende i 2021. Det var der ikke nogen 
af fakulteterne som ønskede. Det blev bl.a. bemærket, at svarprocenten er for lav, og at viden kan tilvejebrin-
ges ad andre kanaler, som undervisningsevalueringer og dimittendundersøgelser. Uddannelsesrådet er den 
25. juni orienteret herom. Der gennemføres således ikke en SMU-deltid i 2021. Når SMU planmæssigt gen-
nemføres igen i 2023, vil det blive taget op til fornyet afklaring om der ønskes gennemført en undersøgelse for 
deltidsstuderende. 

- APV og Trivselsmåling 2021. 6 enheder har ønsket supplerende spørgsmål og 14 enheder har ønsket at 
oprette delenheder. Dermed er APV og Trivselsmåling fastlagt med spørgeskema, organisatorisk setup og 
respondentliste. Målingen sættes nu op af Rambøll og enhederne er blevet opfordret til at forberede deres 
medarbejdere på den kommende måling. 

- Universiteternes arbejdsmiljøkonference. Konferencen gennemføres den 1- og 2. marts 2022 i Nyborg. 
Konferencen sætter rammen for spændende dialoger om arbejdsmiljøet på de danske universiteter med veks-
lende oplæg i plenum og workshops og med tid til uformelle dialoger med fagkolleger fra andre universite-
ter. Programmet vil blive offentliggjort på konferencens hjemmeside i løbet af efteråret, men man kan tilmelde 
sig allerede nu. 

- Nyt SDUnet. SDU Kommunikation er så langt i deres udrulning af de nye Servicesider på SDUnet, at der i 
løbet af uge 36 vil komme ny side for fanen ’Værktøjer’ på www.sdunet.dk. Udrulning af Servicesiderne er et 
skridt henimod nyt SDUnet. For arbejdsmiljøorganisationen betyder det, at tidligere links til materialer på SDU-
net nu ikke længere fungerer, og at man nu skal have opdatere disse links på lokale SDUnet-sider. Læs mere 
om arbejdet her: Menupunktet ”Værktøjer” på SDUnet ændrer navn og indhold. 

- Stormøde i arbejdsmiljøorganisationen. Merete Skov Habermann orienterede Hovedarbejdsmiljøudvalget 
om, at det forestående stormøde i arbejdsmiljøorganisationen kommer til at foregå online. Mødet starter med 
velkomst fra Universitetsdirektør, efterfulgt af en kort overblik over hvor man er i APV-processen. Derefter 
gennemføres der workshops, hvor der tilbydes 3 parallelle sessioner. Her bliver der mulighed for at dykke 
mere ned i 1) drejebog for medarbejdermøde, 2) hvordan man kan arbejde med personfølsomme svar som 
krænkende adfærd og stress samt 3) hvordan man kan arbejde med de røde svar uden det bliver personligt 
som fx dårligt samarbejde eller utilfredshed med ledelse. Stormødet afholdes den 6. oktober. 

https://at.dk/nyheder/2021/09/sammenhaeng-mellem-virksomhedernes-arbejdsmiljoeindsats-og-faerre-arbejdsulykker/
https://eur03.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Fevents.aeu.dk%2Farbejdsmiljokonferencen2022&data=04%7C01%7Cmh%40sdu.dk%7Ccbc91c22d88746e8a42608d966f3663e%7C9a97c27db83e4694b35354bdbf18ab5b%7C0%7C0%7C637654017974441327%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C1000&sdata=Mzamvo%2FCqWOYJsp1LfHynBd4jON4%2F%2B9PX46rVtmwO1A%3D&reserved=0
http://www.sdunet.dk/
https://sdunet.dk/da/administration/nyt_om_administration/nyheder/servicesiderne_kommer
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- SMU indarbejdes i Læringsbarometer/Uddannelseszoom i 2021. Studieservice orienterer Hovedarbejds-
miljøudvalget om, at Direktionen på sit juni-møde i år besluttede, at der skal gennemføres en prøvehandling, 
for at afdække mulighederne for at SDU’s egne undersøgelser, ”Studiemiljøundersøgelsen” (SMU) og ”Stu-
denterevaluering af hele uddannelser” (SHU) fremadrettet kan udgå i Læringsbarometer/Uddannelseszoom.  

2 COVID-19 – tilbagevending til campus. v/Thomas Buchvald Vind 
Universitetsdirektør Thomas Buchvald Vind gav Hovedarbejdsmiljøudvalget en kort status på coronasituationen, 
for der efter at gennemføre en strategisk drøftelse af tilbagevending til campus. 
 

Fra den 10. september er covid-19 ikke længere betragtet som en samfunds kritisk sygdom, og dermed er restrikti-
onerne ophørt. I Danmark er vaccinationstallet højt, mens andre steder i Europa er tilsvarende tal ikke på samme 
høje niveau bl.a. i Storbritannien, der lige nu oplever et stigende smittetal. Der er dog forsat behov for at holde fo-
kus på smitteforebyggelse. Dertil er der behov for at se på tilpasninger i forhold til igen at være fysisk til stede på 
SDU’s campus. Både under hjemsendelse og nu tilbagevenden har der været praktiseret forsigtighed, også en 
højere forsigtighed en påkrævet fra myndighedernes side, bl.a. har man udvist større forsigtighed på grund af den 
store bygningsmasse SDU råder over. Der har også været udvist rummelighed i forhold til individuelle behov ved 
tilbagevenden til campus og været udvist tillid til medarbejdere og studerende ved ikke at føre kontrol med efterle-
velse af restriktioner. Der har været en stigende efterspørgsel på gennemførelse af aktiviteter på campus, hvilket 
efterlader et pres på fællesadministrationens medarbejdere, der har haft svært ved at følge med, og pga. smitteri-
siko har man været nødsaget til at afvise iværksættelse af aktiviteter. Man er opmærksom på, at det kan give gnid-
ninger mellem medarbejdere, og ser det som et tema for arbejdsmiljøarbejdet.   

Universitetsdirektøren fortsatte drøftelsen med fokus på netop arbejdsmiljøtematikker i forlængelse af tilbageven-
den til campus med bl.a. at fokus på den oplevet retfærdighed ift. balance mellem hjemmearbejde og fysisktilste-
deværelse, skabe psykologisk sikkerhed og social kapital og igen få et velfungerende universitet og et godt ar-
bejdsmiljø. Der pågår i organisationen afprøvning af forskellige måder at tilrettelægge arbejdet på, og ser gerne at 
der bliver tid og rum til det, for derefter at kigge på, hvilke erfaringer der kan drages af dette.  

Servicechef Leif Jensen orienterede udvalget om at der i Teknisk service er blevet arbejdet med at få en struktur 
op omkring arrangementer, og har rådført sig med ekstern rådgiver omkring event safety bl.a. hvordan man griber 
små og store arrangementer an, med bl.a. fokus på personrisiko ved arrangementer. Arbejdet skal gerne munde 
ud i en overordnet politik og en rækker værktøjer der skal anvendes for at komme i mål med et sikkert arrange-
ment. Han mente, at udvalget inden for 6 måneder vil kunne får et udkast til gennemlæsning.  

Institutleder Peder Thusgaard Ruhoff tilsluttede sig ovenstående pointer og udtrykte overordnet glæde ved at være 
tilbage fysisk på campus. Dog er man opmærksom på at tilbagevenden kræver ny tilpasning, og genetableret 
hverdag fysisk på campus giver udfordringer for at få hverdagen til at hænge sammen igen, hvilket påvirker med-
arbejderne. Dertil en række tekniske udfordringer, som gør hybride møder krævende fordi teknikken volder proble-
mer. 

Thomas Buchvald Vind supplerede med at medarbejderne beder om lov til at arbejde hjemme for ikke at blive for-
styrret.  

Laborant Christina Bøg Pedersen betragtede tilbagevenden som det at starte nyt job, hvilket er overvældende. 
Dertil at der er et behov for at får tydelige retningslinjer for hjemmearbejde. 

Udbudskonsulent Søren Andersen pointerede, at der fortsat bør være et fokus på smitterisiko ved tilbagevenden, 
og særligt sårbare medarbejdere, der er kommet tilbage på campus.   

HR-chef Lisbeth Møller var meget enig, og supplerede med, at opmærksomheden bør være generelt på smittefo-
rebyggelse. Hun opfordrede derfor ledelsen til at håndhæve overfor medarbejdere, at er man syg så skal man ikke 
møde på arbejde. Hun anerkender, at der kan være situationer, hvor man som medarbejder føler sig sløj, og har 
mulighed for at arbejde hjemmefra, men at man også skal passe på at skabe en kultur, hvor medarbejderne blot 
føler sig forpligtet til at arbejde hjemmefra, når de arbejder hjemmefra. Behovet kan opstå som en mulighed for at 
beskytte sine kolleger mod sygdom. 

Merete Skov Habermann præsenterede udvalget for ideen om en kategorisering af fraværsdage i hhv. røde og 
grønne som en mulighed for at skabe større fleksibilitet for den enkelte medarbejder. En mulighed, som synes 
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relevant at drøfte i regi arbejdsmiljøarbejdet. Dertil fandt opfordrede hun udvalget til at tematisere emner som kon-
flikter indretning af arbejdspladsen i forhold til funktionalitet, kommunikation i forhold til tilbagevenden til campus.   

Formanden takkede for de mange inputs og rundede punktet af med en opfordring til fakultetsarbejdsmiljøudval-
gene om at have drøftelser om erfaringer ved tilbagevenden til campus i relation til principperne om tillid, rumme-
lighed og forsigtighed. Han foreslog at der laves en opsamling i forbindelse med den årlige arbejdsmiljødrøftelse.  

3 El-ulykke Institut for Molekylær Medicin 
På institut for Molekylær Medicin har der den 12. juli været en elulykke: Skadelidte og en kollega var i færd med at 
forsøge nedkøling af et kælderrum på J.B. Winsløws Vej 21, hvor der er tilsluttet en række skabsfrysere, der inde-
holder forskningsmateriale. Lokalet var meget varmt, og skadelidte og kollegaen var bekymrede for, at der kunne 
opstå frysernedbrud pga. den høje temperatur i lokalet. Derfor tændte de for en række ventilatorer, der er placeret 
bag ved fryserne. Ventilatorerne skal manuelt tændes, da de fungerer med timerfunktion. Da skadelidte har tændt 
den sidste ventilator, gik hun ud imellem to frysere, som ikke var tilsluttet med jord, men i stedet med 2-benet, ty-
ske Shuko-stikprop. Her ramte hun siden af fryseren med sin højre hånd, og fik stød (115-230 V). Relæet slog fra, 
og samtlige frysere samt alarmanlægget gik ud. Alarmanlægget giver besked på OUH, der er ejer af fryserne, om, 
at der er frysernedbrud. Skadelidte kom ud mellem fryserne og fortalte sin kollega, at hun har fået stød. Skadelidte 
kunne mærke smerter fra hånd, brystregion og videre om i nakken samt kvalme. Kollegaen kontaktede med det 
samme lokal Teknisk service medarbejder på direkte mobil nr. og vedkommende, der ellers var kørt hjem, kom 
retur. I mellemtiden kontaktede kollegaen OUH for at gøre opmærksom på, at de var i færd med at håndtere fry-
sernedbruddet. Da Teknisk services medarbejder ankommer, har skadelidte fået det dårligere i form af kraftig ho-
vedpine, og medarbejderen bad hende om at tage på skadestuen. Skadelidte gik selv til skadestuen. Fordi der 
ikke var ringet i forvejen til vagtlægen, kunne skadelidte ikke komme ind på skadestuen. Hun måtte derfor ringe til 
vagtlægen og herefter få en tid på skadestuen. Der gik ca. 30 min før end skadelidte blev tilset af personalet på 
OUH. Skadelidte blev indlagt til observation i 4 timer. Dagen efter kontaktede skadelidte sin arbejdsmiljørepræsen-
tant for at anmelde ulykken. Arbejdsmiljøgruppen har udarbejdet en tidslinje over ulykken og perioden efter som 
kan ses i bilag 3. 
Arbejdsmiljøkontoret har efterfølgende haft et opfølgende møde med arbejdsmiljøgruppen, konstitueret institutle-
der, skadelidte og kollegaen om ulykken og håndteringen af ulykken i perioden efter. Arbejdsmiljøkontoret har no-
teret sig følgende 3 tre spor, som vil være relevant at undersøge nærmere: 

• Mangler i beredskabet: kendskab til konsekvenser af el-ulykker, opfølgning på skadelidte med krisehjælp 
• Afklare ansvar og kompetencer for tilsyn af frysere og andet udstyr: OUH’s udstyr/SDU’s udstyr, grundlæg-

gende viden om sikkerhed ved eget teknisk udstyr, egenkontrol/sikkerhedsrundering 
• Den interne kommunikation og rolleafklaring, når ulykken sker: forventningsafstemning af hvem gør hvad, hvor-

når. 
 

Arbejdsmiljøkontoret gjorde opmærksom på, at der har været endnu en elulykke på Det Tekniske Fakultet, hvor en 
studentermedhjælp får stød, da vedkommende skal afprøve nyindkøbt støvsuger til brug ved metal 3D printer. 
Skadelidte havde indledningsvis fået udleveret adapter til støvsugere samt givet mundtlig instruktion af arbejdsmil-
jørepræsentant, forud for afprøvning. Støvsugeren er indkøbt ved dansk firma, men leveret med 2-benet, tysk 
Shuko-stikprop og ikke den 3-benet stikprop med jord (type K). Den ansatte studerende har oplyst, at han i første 
omgang oplevede det som et mindre rap over fingrene, og går derfor ikke til sin nærmeste leder med orienterin-
gen. Dette sker til frokost, hvor lederen herefter kører skadelidte på nærmeste sygehus til undersøgelsen. Skade-
lidte bliver efter undersøgelse sendt hjem.  

Følgende giver et overblik over de indrapporterede elulykker på SDU. Der gøres opmærksom på, at tre af neden-
stående elulykker er sket inden for de seneste 9 måneder. 

Type af elulykke Antal ulykker 

Elulykker i forbindelse med forskning med stærk-
strøm1 > 1000 v) og alm. Strøm (925v) 

12 (2018), 1 (2020) 

 
1 Mundtlig vejledning givet under tilsyn i februar 2018 ved arbejde med stærkstrøm. Efterspørger skriftlig instruktion ved arbejde med 
stærkstrøm som led i LAUS-bekendtgørelse.  

2 Kunne have resulteret i elulykke, hvis apparatet havde været tilsluttet, var Arbejdstilsynets vurdering. 
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Elulykker i forbindelse med enhedernes eget teknisk 
udstyr (< 230v) 

2 (2021), 1 (2009) 

Øvrige (montering af kontorlampe i 2015) 1 (2015), 1 (2009 - 
ekstern håndværker) 

 

Der henvises til information om shukostik, sikringsstyrelsen: https://www.sik.dk/erhverv/elinstallationer-og-elan-
laeg/vejledninger/tidligere-vejledninger-arkiv/artikler/schuko-myter-og-fakta 
 
Samt information om elulykker:  https://www.sik.dk/erhverv/elinstallationer-og-elanlaeg/vejledninger/ulykker/hvad-
sker-der-kroppen-ved-elulykker 
 

Hovedarbejdsmiljøudvalget drøftede tværgående læringspointer fra elulykkerne, og her kom man frem til at der er 
behov for at højne organisationens vidensniveau om elarbejde og -ulykker gennem kampagner, som er egent til 
gentagelse i forbindelse med instruktion af nye medarbejdere og studerende. Der henvises til  

Dertil at arbejdet med beredskabsplaner og evakueringsøvelser bør genbesøges og gøres aktive i arbejdsmiljøar-
bejdet. I den henseende er der ønske om, at der udarbejdes en el-beredskabsplan, som enhederne kan tilpasse 
og anvende i lokale beredskabsplaner. 

En tredje læringspointe var, at enhederne bør indarbejde elsikkerhed i deres runderinger, og derigennem fokus på 
at foregribe elulykker fx ved forsøgsarbejde eller ved brug af strømførende apparater. Hertil kom Arbejdsmiljøkon-
toret med forslag om at anvende metoden ’dobbeltdiamant’ som analyseværktøj til at styrke elsikkerhed. Metoden 
anvendt i arbejdsmiljøarbejdet er udviklet af Danmarks Tekniske Universitet, og Arbejdsmiljøkontoret er i dialog 
med forskerne bag metoden i at tilbyde supplerende arbejdsmiljøuddannelse, samt udviklingen af et længere, til-
rettet forløb for udvalgte nøglepersoner, der arbejder med el.  

Hovedarbejdsmiljøudvalget fandt forslaget værdifuldt og der blev givet tilsagn om finansiering fra fællesadministra-
tionen. Dertil bad udvalget om, at Arbejdsmiljøkontoret i samarbejde med Teknisk service kigger på gennemfø-
relse af kampagne om elsikkerhed samt genoplive beredskabskonceptet i forhold til elsikkerhed.   

 

4 APV for ansatte studerende  
Hovedarbejdsmiljøudvalget drøftede på sit møde i juni rammerne, herunder tidsplanen, for gennemførelse af APV 
for ansatte studerende. Arbejdsmiljøkontoret havde anbefalet at undersøgelsen gennemføres forskudt af den fæl-
les APV og Trivselsmåling 2021 bl.a. pga. aktuelle data i SLS først er tilgængelig efter første oktober, samt at der 
med APV for ansatte studerende er nødt til at være en anden afrapportering, idet det ikke er muligt at udsortere 
respondenter med flere ansættelser på ét og samme omkostningssted. Denne udfordring gav anledning til, at der 
med denne APV bør være en anden proces med lokal opfølgning, da det ikke er muligt at udarbejde enhedsspeci-
fikke rapporter. Studenterobservatørene, der i 2020 fremførte forslaget om en parallel APV-proces for deltidsan-
satte, var tydelige omkring ønsket og forventningen til en systematisk proces med en lokale opfølgning, der identi-
ficerede og fulgte op på indsatser der forbedrede arbejdsmiljøet for deltidsansatte på lige fod med fuldtidsansatte.  
Til dette godkendte Hovedarbejdsmiljøudvalget Arbejdsmiljøkontorets forslag om udarbejdelse af samtaleguide til 
enhederne, som en hjælp til den opfølgende proces.  

4.1 Tostrenget APV-proces 
Arbejdsmiljøkontoret er i midlertidig stødt på den udfordring, at respondenterne, der måtte deltage i APV-kortlæg-
ningen, som gennemføres den 9. til 25. november ikke nødvendigvis er ansat på det tidspunkt, hvor rapporterne 
offentliggøres, som er medio december. Dette fordi flere ansættelser løber over en kort periode fx semesteret, og 
dermed er der en risiko for, at den opfølgende dialog med de ansatte studerende, ikke kan tage afsæt i SDU-rap-
porterne.  
 
Hovedarbejdsmiljøudvalget tiltrådte Arbejdsmiljøkontorets anbefaling om, at APV for ansatte studerende bør an-
skues som en tostrenget proces frem for en lineær proces. Det betyder, at der i realiteten er to parallelle undersø-
gelser, som begge kan betragtes som en samlet APV for ansatte studerende: Selve APV-kortlægningen, som gen-
nemføres som en survey xact undersøgelse i november, med afrapportering i december. Og så en opfølgning på 

https://eur03.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Fwww.sik.dk%2Ferhverv%2Felinstallationer-og-elanlaeg%2Fvejledninger%2Ftidligere-vejledninger-arkiv%2Fartikler%2Fschuko-myter-og-fakta&data=04%7C01%7Cluise%40sdu.dk%7C9b1f45cb7f284842a73608d9783b9b65%7C9a97c27db83e4694b35354bdbf18ab5b%7C0%7C0%7C637673019661693096%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C1000&sdata=8tWNqkIZNMDZgpZ5zG9qFcH1sQ%2FHHjk33bd5cEtuBg8%3D&reserved=0
https://eur03.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Fwww.sik.dk%2Ferhverv%2Felinstallationer-og-elanlaeg%2Fvejledninger%2Ftidligere-vejledninger-arkiv%2Fartikler%2Fschuko-myter-og-fakta&data=04%7C01%7Cluise%40sdu.dk%7C9b1f45cb7f284842a73608d9783b9b65%7C9a97c27db83e4694b35354bdbf18ab5b%7C0%7C0%7C637673019661693096%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C1000&sdata=8tWNqkIZNMDZgpZ5zG9qFcH1sQ%2FHHjk33bd5cEtuBg8%3D&reserved=0
https://eur03.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Fwww.sik.dk%2Ferhverv%2Felinstallationer-og-elanlaeg%2Fvejledninger%2Fulykker%2Fhvad-sker-der-kroppen-ved-elulykker&data=04%7C01%7Cluise%40sdu.dk%7C9b1f45cb7f284842a73608d9783b9b65%7C9a97c27db83e4694b35354bdbf18ab5b%7C0%7C0%7C637673019661703092%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C1000&sdata=KowUN2BfafWFrM8h6W3wgeETqhKJAmAXBYXPaYFOcfk%3D&reserved=0
https://eur03.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Fwww.sik.dk%2Ferhverv%2Felinstallationer-og-elanlaeg%2Fvejledninger%2Fulykker%2Fhvad-sker-der-kroppen-ved-elulykker&data=04%7C01%7Cluise%40sdu.dk%7C9b1f45cb7f284842a73608d9783b9b65%7C9a97c27db83e4694b35354bdbf18ab5b%7C0%7C0%7C637673019661703092%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C1000&sdata=KowUN2BfafWFrM8h6W3wgeETqhKJAmAXBYXPaYFOcfk%3D&reserved=0
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den enkelte ansattes arbejdsmiljø som en samtale. Den lokale dialog og APV-kortlægningen skal tilsammen 
munde udi aktionspunkter til tids- og handlingsplan. Afrapporteringen af APV-kortlægningen skal ligeledes anven-
des af Hovedarbejdsmiljøudvalget til at vurderer behovet for tværgående indsatser for arbejdsmiljøet.  
 

4.2 Samtaleguiden  
Arbejdsmiljøkontoret har udarbejdet en samtaleguide som hjælpeværktøj til enhederne, der skal sikre den syste-
matiske og helhedsorienteret opfølgning på APV for ansatte studerende. Værktøjet skal ses som et tilbud enhe-
derne, men som fint kan erstattes med andre lignende dialogprocesser. Vigtigt er det, at dialogen i enheden, hvad 
enten det er gruppesamtale eller individuelle samtaler, munder udi en risikovurdering af arbejdsmiljøet og eventuel 
identifikation, gennemførelse af og opfølgning på arbejdsmiljøindsatser for ansatte studerende. Identificerede ind-
satser skal indarbejdes på lige fod med øvrige arbejdsmiljøindsatser fra APV og Trivselsmålingen dvs. indgå i akti-
onspunkterne og en fælles tids- og handlingsplan.  
 
Institutleder Jesper Bo Nielsen fandt guiden rigtig fin, og som både kan fungere som hjælp til den lokale opfølgning 
men også som inspiration til arbejdsmiljøgrupperne i det daglige arbejdsmiljøarbejde. Med løbende udskiftning i 
organisationen er det relevant med værktøjer, der tjener flere formål.  
 
Thomas Buchvald Vind var enig i betragtningen og supplerede med, at guiden tilmed bidrager med ny viden.  
 
Hovedarbejdsmiljøudvalget godkendte guiden.  
 

5 Proces for den kommende årlig drøftelse 
Hovedarbejdsmiljøudvalget vedtog i 2020, at den årlige arbejdsmiljødrøftelse blev flyttet til gennemførelse i første 
kvartal.  
Arbejdsmiljøkontoret skal i løbet af efteråret have tilrettelagt forløbet for den årlige drøftelse 2021, og ønskede der-
for at høre udvalgets ønske om, hvorvidt den årlige arbejdsmiljødrøftelse skal gennemføres under nuværende 
koncept, eller om man ønskede noget andet denne gang. 
 
Det nuværende koncept består af følgende: 
- Lokal drøftelse: Konceptet består af ca. 10 spørgsmål, som arbejdsmiljøgrupperne bruger til egen evaluering af 

det forudgående år, planer for det kommende år samt vurdering af kompetencebehov. Spørgsmålene formule-
res af HoAMU på baggrund af strategiske fokuspunkter (såsom bæredygtighed, arbejdsmiljøvision, APV osv.). 

- Strategisk drøftelse: Svarende samles og giver grundlag for tværgående læring og inspiration samt et grund-
lag, der er forankret i det operationelle niveau hvorpå det strategiske niveau kan gennemføre sin drøftelse. 
Endvidere modtager hovedområdeniveau også dette videngrundlag til deres drøftelse 

- Arbejdsmiljøopgørelse: Dokumentet har til formål at den lokale organisation verificeres og at enhederne modta-
ger opsummeret viden om ulykker, tilsyn og godkendelsesområder.  

 
Før konceptet var der meget lidt koordinering på tværs og på langs og erfaringsmæssigt sandede organisationen 
og ansvarsområder til. 
 
I 2018, der også var et APV-år, tilkendegav Hovedarbejdsmiljøudvalget, at det kunne være vanskeligt for arbejds-
miljøgrupperne at skelne mellem evaluering af det forudgående års arbejdsmiljøarbejde som proces og status på 
arbejdsmiljø-niveauet, som blev identificeret i APV’en. Det blev bl.a. af denne årsag besluttet at rykke den årlige 
arbejdsmiljødrøftelse 3 måneder således at arbejdsmiljøgrupperne har den seneste viden om deres arbejdsmiljø-
niveau fra APV’en i forhold til at kunne vurdere om arbejdsmiljøarbejdet dermed har haft passende relevans og 
effekt.  
 
Thomas Buchvald Vind fandt det fint at fortsætte efter samme koncept, dog ønskede han, at drøftelsen også inde-
holder arbejdsmiljøgruppernes erfaringer med håndtering af covid-19. 
 
Lisbeth Møller var enig i den betragtning. 
 
Jesper Bo Nielsen fandt også, at det nuværende koncept bidrager til et godt forløb og gode drøftelser ude i miljø-
erne.  
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Hovedarbejdsmiljøudvalget bakkede op om at gennemføre den årlige arbejdsmiljødrøftelse 2021 efter samme 
koncept som i 2020, dog suppleret med spørgsmål, der har fokus på arbejdsmiljøgruppernes erfaringer med hånd-
teringen af covid-19 udfordringer. 
Udvalget vil på sit december-møde tage endelig stilling til spørgsmålene i den årlige drøftelse, som gennemføres i 
starten af 2022.  
 

6 Eventuelt 
 
Thomas Buchvald Vind orienterede Hovedarbejdsmiljøudvalget om, at Leif Jensen stopper ved udgangen af okto-
ber. Han oplyste, at Leif har været ansat på SDU siden 1978 på SDU, og har været involveret i arbejdsmiljøarbej-
det både i udvalget og andre sammenhænge. Han takkede på vegne har udvalget Leif for hans store indsats i ar-
bejdsmiljøet gennem mange år.  
Leif Jensen takkede ligeledes for samarbejdet og for drøftelserne i udvalget.  
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